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výbor pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu

Z á p i sZ á p i s

18. schůze 
výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu,

konané ve dnech 16. a 17. června 1999 
od 9.00 hod. v místnosti č. 106/1. patro v budově

Poslanecké sněmovny Parlamentu, Sněmovní 4, Praha 1

Č e r v e n

16. 6. 1999

Z jednání 18. schůze výboru omluveni:
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posl. Kostrhun, Grebeníček, posl. Cisár přijde později,  ve čtvrtek posl. Svobodová,
Šojdrová a Matějů

Jednání řídil předseda výboru poslanec Mareš

Přítomni dle prezenční listiny

Hlasování probíhá hlasovacím zařízením

K bodu 1. - sdělení předsedy

- na základě dopisu Rady ČRo (viz příloha) přijato usnesení  č. 79 – podnět ke 
kontrole NKÚ – 1. hlas. zmatečné, 2. hlas. – 15 (všichni) pro (posl. Šojdrová a posl. 
Brousek bez hlas. karty)

- převzata záštita na akcí KIDFEST (viz příloha)  - 3. hlas. – 15 (všichni) pro (posl. 
Šojdrová a posl. Brousek bez hlas. karty)
 
- podnána informace o schůzce zpravodajů k SZÚ

- poslanci byli rovněž upozorněni na seminář konaný dne 26. června 1999 v míst. č. 
108  (seminář schválen usnesením výboru č. 77)

- podána informace o konferenci v Palermu ve dnech 18. až 22. 6. 1999

- přijato usnesení č. 69 k heraldice – 5. hlas. – 14,0,3

K bodu 2. – Závěrečný účet kapitoly  321 – Grantová agentura za rok 1998
Bod  odůvodnil  za  GA  ing.  Kolář  a  ing.  Doležalová,  za  MF  ing.  Huttnerová,
zpravodajskou zprávu přednesl posl. Matějů
Po krátké rozpravě přijato usnesení č. 70 – výbor doporučuje – 4. hlas. 14,0,3

K bodu 3. – Výroční zpráva Dozorčí rady GA (tisk 179)
Bod  odůvodnil   za  nemocného  předsedu  DR  GA V. Talíře  mpř.  prof.  Kratochvíl,
zpravodajskou zprávu přednesl posl. Pleva, který navrhl zamítnutí výroční zprávy a její
přepracovaní
Rozprava:
- posl. Pleva – zpráva je obecná, nekonkrétní, není z ní zřejmé, jak fungovala DR,
doporučuje pro příště požadovat podrobnou
- prof Kratochvíl – není mu zřejmé, jak chtějí posl. jednotlivé příprady posuzovat, chce
specifikovat míru doplnění
-  posl.  Šojdrová  –  podvýbor  tuto  problematiku  velmi  podrobně  projednával  se
stanoviskem, že by výbor by měl jasně a konkrétně říci, jak chce zprávu přepracovat
- posl. Matějů – DR byla od 12/1998 informována o požadavcích a stanoviscích členů
výboru,  o  požadavku  členů  podvýboru  na  informaci  ve  věci  financování  grantů,
připoměl  usnesení  výboru č. 42, hlavně jeho bod III., 3. března t.r. opět podvýbor  pro
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vědu a VŠ upozornil  velmi konkrétně DR, aby provedla  důkladnou analýzu všech
sporných případů, proto není možné souhlasit s touto  „globální informací“, vše svědčí
o tom, že se DR  zřejmě rozhodla nebrat podvýbor pro vědu a VŠ vážně a že nemá
chuť sporné věci řešit
-  předs. Mareš – požadavky ta to,  jak by měla vypadat přepracovaná zpráva byly
stanoveny příslušným podvýborem
- posl. Kučera – nesouhlasí s „mediálními přestřelkami“, ale zpráva mu také připadá
nekonkrétní a obecná,  je velmi překvapen z rozpravy a nemá pocit, že DR pracuje tak
jak má
- posl. Klanica – 1. nejde o žádné politické nebo skupinové zájmy, podvýbor postupuje
naprosto jednotně, 2. vyjádřil se k udělování grantů, granty dostávají i ti, kteří nesplnili
předchozí nebo jsou neúspěšní – toto zbytečné zvyšuje napětí vědecké veřejnosti, 3.
souhlasí, že kontrola je problém systémový, což ovšem neznamená, že se nad tím
není třeba zamýšlet
- posl. Šojdrová – navrhuje doprovodné usnesení – výbor žádá DR GA, aby doplnila
zprávu o stanovisko DR ke konkrétním sporným případům v udělení grantů
- prof.  Kratochvíl  – vyslovil  důrazný nesouhlas s tvrzeními uvedenými v rozpravě a
žádá jejich písemné doložení,  uvedl příklad činnosti DR
- posl. Bubník – souhlasí s posl. Matějů a s posl. Kučerou
- posl. Matějů – upozornil na zápis z podvýboru pro vědu z května t.r. a informoval o
požadavcích  projednávaných podvýborem – tj.   zhodnocení  roku 1998,  rovněž se
pozastavil  nad  skutečností,  že  na  každém  jednání  DR  je  vždy  přítomen  člen
předsednictva GA – považuje toto za nesprávné, DR musí být nezávislá a samostatná
- posl. Ježek – vyslovil překvapení nad  informacemi, které zazněly na jednání
- posl. Pleva – vyžádal si krátkou přestávku pro návrh společného usnesení
- prof. Kratochvíl – DR  doplní zprávu dle připomínek výboru
- doc. Černý, člen DR – členové DR jsou vážení občané a vědci, kterí pracují v DR na
úkor svého volného času

- přijato usnesení č. 78 –  výbor:
I.  d o p o r u č u j e Poslanecké sněmovně vyslovit nesouhlas s Výroční zprávou 
Dozorčí rady  Grantové agentury ČR (tisk 179)
II.   ž á d á Dozorčí Radu Grantové agentury, aby do 20. září 1999  předložila novou 
Výroční zprávu, která bude obsahovat konkrétní případy, kterými se DR GA zabývala 
v roce 1998 včetně výsledků jejího zjištění a zprávu o řešení podnětů a odvolání 
došlých v roce 1998 – 6. hlas. - 16,0,1

K bodu 4. – Závěrečný účet kapitoly  361 – Akademie věd za rok 1998
Bod  odůvodnil   předs.  AV  prof.  Zahradník  a  doc.  Pačes,  za  MF  ing.  Šafář,
zpravodajkou byla posl. Šojdrová
Rozprava:
- prof. Zahradník – upozornil na 10% blokaci ze strany vlády
- posl. Šojdrová – navrhla na jednání podvýboru pro vědu otázku blokace projednat se
zástupci MF
- posl. Klanica – doporučuje otázku blokace neokládat, mají ji všechny rezorty kromě
GA, doporučuje vyjádřit se ještě dnes
-  posl.  Matějů – doporučuje tuto  otázku projednat  na mimořádném jednání  výboru
během 15. schůze PS
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- přijato usnesení č. 71 – výbor doporučuje – 7. hlas. 16 (všichni) pro

K bodu 5. – Výroční zpráva o činnosti a hospodaření ČTK (tisk 197)
Bod odůvodnil předs. Rady dr. Přibáň, zpravodajskou zprávu přednesl posl. Rozehnal,
který  navrhl  usnesení  –  výbor  1.  doporučuje,  2.  žádá  Radu,  aby  zpracovala
transformaci ČTK
Rozprava:
- posl. Kučera – doporučuje zařadit  bod transformace jako samostatný bod jednání
výboru
- posl. Klanica – souhlasí s posl. Kučerou
- posl. Talíř – problém je, jak naložit s archivem ČTK při její transformaci, zajímá ho
názor Rady
-  posl.  Rozehnal  –  upozornil  na poslední  kapitolu  zprávy, kde je stanovisko Rady
uvedeno
- předs. Mareš – souhlasí s posl. Rozehnalem
- předs. Přibáň – je třeba udělat politické rozhodnutí, poté lze toto zpracovat
-  posl.  Brtnický – není  si  jist,  zda-li  je na tomto jednání  vhodné přijímat usnesení
k transformaci
- posl. Pleva – nechce nic uspěchat, jde pouze o předběžnou koncepci

- přijato usnesení č. 80 výbor:
I.  d o p o r u č u j e Poslanecké sněmovně vyslovit souhlas s Výroční zprávou o 
činnosti a hospodaření ČTK (tisk 197) – 8. hlas. – 15,0,1
II.   ž á d á Radu ČTK, aby podle přílohy č. 8 výše uvedené zprávy zpracovala ve 
spolupráci s podvýborem pro mediální legislativu výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, 
mládež a tělovýchovu koncepci transformace ČTK – 9. hlas. – 12,0,4

13.00 až 14.00 oběd

K bodu 6. - Účetní závěrka a výroční zpráva FDM za rok 1998 (tisk 178)
Předs. výboru FDM byla omluvena, FDM zastupoval řed. Malý, zpravodajskou zprávu
přednesl posl. Maňásek
Rozprava:
- posl. Pleva – navrhuje oddělit výroční zprávu a účetní závěrku
- posl. Svobodová – FDM neplní svou funkci
- posl. Šojdrová – navrhuje tisk 178 zamítnout
- posl. Dostálová – nesouhlasí s návrhem o odvolání výboru FDM z časových důvodů
- posl. Bubník – doporučuje odvobání
- posl. Ježek – FDM neplní svou funkci, ale také nesouhlasí s odvoláním
- posl. Kučera – považuje nepřítomnost členů výboru FDM za pohrdání výborem
- posl. Pleva – výměna lidí nepomůže, jde o chybně založenou instituci

- přijato usnesení č. 82 – výbor doporučuje Poslanecké sněmovně, aby přijala toto
usnesení:
“Poslanecká sněmovna
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I.  v y s l o v u j e   nesouhlas s Účetní závěrkou a Výroční zprávou Fondu dětí a
mládeže   za rok 1998 (tisk 178),  - 10. hlas. – 10,3,4

II.  ž á d á  v souladu s § 11 odst.  2 písm. a) zákona č.  113/1993 Sb.,  o
Fondu dětí a mládeže, v  platném  znění,  předsedkyni  výboru
Fondu  dětí    a  mládeže, aby do 20. srpna 1999 předložila
novou  Účetní  závěrku  a  Výroční  zprávu  FDM přepracovanou
podle připomínek vlády a Dozorčí rady FDM, - 11. hlas. – 11,0,6

III.  o d v o l á v á   v souladu s § 9 odst. 3 písm. d) zákona č. 113/1993 Sb., o
Fondu dětí a mládeže, v  platném  znění:

 - předsedkyni výboru FDM PhDr. Jiřinu Pavlíkovou
z funkce       předsedkyně výboru FDM

  -Martinu Cachovou, členku výboru FDM z funkce
členky výboru FDM

                                        - Vlastu Bohdalovou, členku výboru FDM z funkce členky výboru
FDM

                                        - ing. arch. Petra Fabiána, člena výboru FDM z funkce člena
výboru FDM

                                        - ThMgr. Pavla Hlaváče, člena výboru FDM z funkce člena
výboru FDM

                                        - ing. Jiřího Hodináře, člena výboru FDM z funkce člena
výboru FDM

                                        - JUDr. Ivo Palkosku, člena výboru FDM z funkce člena
výboru FDM

                                        - RNDr. Miroslava Prokeše, člena výboru FDM z funkce člena
výboru FDM.” – 12. hlas. – 11,6,0

K bodu 7. - Vládní návrh sjednání Rozhodnutí Rady přidružení mezi ES a jejich
členskými státy a ČR o podmínkách pro účast ČR v programech 5. rámcového
programu ES v oblasti výzkumu a technického rozvoje (tisk 185)
Bod odůvodnil nám. MŠMT doc. Průša, zpravodajskou zprávu přednesl posl. Hradil
Bez rozpravy schváleno usnesení č. 83 – výbor doporučuje – 13. hlas. zmatečné, 14.
hlas. – 12 (všichni) pro

K bodu 8. - Závěrečný účet kapitoly 372 – Rada ČR pro rozhlasové a televiz.
vysílání za r. 1998
Bod odůvodnil  předs.  Rady Josefík,  za  MF ing.  Nepimach,  zpravodajskou zprávu
přednesl posl. Kučera
Rozprava:
- předs. Josefík mimo bod program  na přání poslanců podal informaci o digitalizaci
- posl. Pleva – jak se daří mezinárodní koordinace v této oblasti
- předs. Josefík – Rada v této věci nepracuje samostatně
- řed. Havlíčková – je zatím vybudován jeden multiplex, další  až s opuštěním dalších
analogových kanálů

- přijato usnesení č. 72 – výbor doporučuje – 15. hlas. – 14 (všichni) pro
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K bodu  9.  -  Závěrečný účet  kapitoly  333  –  Ministerstvo  školství,  mládeže  a
tělovýchovy – za rok 1998
Bod  odůvodnil  řed.  Vacek  MŠMT,  za  omluveného  posl.  Brouska  přednesl
zpravodajskou zprávu posl. Bartoš

- bez rozpravy přijato usnesení č. 73 – výbor doporučuje – 16. hlas. – 11 (všichni) pro

17. 6. 1999

K bodu 10. - Závěrečný účet kapitoly 334 – Ministerstvo kultury za rok 1998
Bod odůvodnil nám Paluska MK, za MF ing. Ježek, zpravodajem byl posl. Talíř
Rozprava:
- nám. Paluska – příští struktura SZÚ bude srozumitelnější
- posl. Kučera – výhledově by mělo být 1% SR pro kulturu

- usnesení č. 74 – výbor doporučuje –17. hlas. – 10 (všichni) pro

K bodu 11. - Závěrečný účet Státního fondu kultury za rok 1998
Bod odůvodnil nám Paluska MK, za MF ing. Ježek, zpravodajskou zprávu přednesla
byl posl. Dostálová
Rozprava:
- posl. Kučera – kdo bude financovat rekonstrukci domu U Hybernů
- nám. Paluska – úvěr a. s. Hybernia
- posl. Bubník – ve věci Euroloto upozornil na problém a. s. Sazka
- posl. Ježek – jak velký díl z Eurolota půjde na financování kultury
- posl. Dostálová – zajímala se, zda-li jsou problémy s galerií v domě U Černé Matky
Boží (byla ujištěna že nejsou)
- nám. Paluska – Euroloto je ošetřeno důkladně, velikost odštěpu je spočítána do roku
2003, pro rok 2000 půjde o částku na 100 mil.
- posl. Kučera – je Lotynka v akci „Čisté ruce“
- nám. Paluska – je

- usnesení č. 75 – výbor doporučuje –18. hlas. – 12 (všichni) pro

K bodu  11.  -  Závěrečný  účet  Státního  fondu  pro  podporu  a  rozvoj  české
kinematografie za rok 1998
Bod odůvodnil  nám Paluska MK, za MF ing. Ježek, zpravodajskou zprávu přednesl
posl. Ježek
Rozprava:
- ing. Ježek MF – příplatek 1,- Kč není příliš vysoký, např. ve Francii  je to 11% ze
vstupenky
- posl. Ježek – platba do 15. 2. byla uhražena
- posl. Kučera – souhlasí s vyšší částkou než je 1,- Kč
- posl. Ježek – Francie je poněkud extrémní případ, navrhuje i poplatek z videokazet
z půjčovny a z prodeje nenahraných nosičů
- nám. Paluska – souhlasí s poplatkem z nenahraných kazet
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- ing. Tomášková MK – dluh 25 mil., zbývá 10% Barrandov žádá o splátkový kalendář
do 10. 10. 1999, upozornila na nadaci Festival Karlovy Vary, která také dluží – nyní se
v této věci podávají žaloby

- přijato usnesení  č.76 – výbor doporučuje – 19. hlas. – 11,0,2

K bodu 13. – Různé

- posl. Pleva – informoval o situaci v technickém vybavení univerzit, navrhl zařadit dne
23. 9. od 9.00 hod. bod Problém rozvoje VŠ

- posl. Bartoš navrhuje ve 40. týdnu uskutečnit výjezd do Strážnice

- posl. Kučera – upozornil na představení čínské opery dne 29. června v Divadle na
Vinohradech

K bodu 14. – schválení pozvánky a termínu další schůze

schválena pozvánka 19. schůze – 20. hlas. – 9 (všichni) pro

  Alena  S v o b o d o v á   v. r.                                           Petr  M a r e š   v.  r.
   ověřovatelka            předseda

 výboru pro vědu, vzdělání,                     výboru pro vědu, vzdělání, 
kulturu, mládež a tělovýchovu                          kulturu, mládež a tělovýchovu 
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